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Uuel Komisjonil täitus äsja 
sada päeva ametisse astumisest. 
Selle aja jooksul on president 
Ursula von der Leyen teinud 
mitmeid ettepanekuid, kuidas 
tugevdada Euroopa Liidu 
kaitsevõimet, parandada 
kriisideks valmisolekut ja 
konkurentsivõimet. 

Euroopa on olnud väga suures 
sõltuvuses Venemaa energiast, 
kaitse teemal Ameerikast ja iga-
sugu tarneahelates Hiinast. Kõik 
need sõltuvused nõrgestavad. 
Nüüd on ka selgunud, et need 
partnerid ei ole samameelsed ja 
on kasutanud sõltuvusi meie vas-
tu relvana. 

Kui võtame näiteks energia, siis 
on oluline olla võimalikult paindlik 
ja omada erinevaid võimalusi. Ko-
misjon toetab võimalikult laia ener-
giamiksi, et oleks võimalik vahetada 
energiaallikaid ja maandada riske.

Aga kust see juhitav elekter 
peaks vajalikus koguses tulema?

See on iga riigi enda otsustada, 
siin ei hakka Euroopa Liit kindlas-
ti ette kirjutama. Meie vaates on 
oluline, et oleksid ühendused ole-
mas ja neid oleks võimalikult palju. 
Eestil võiks neid ühendusi olla roh-
kem ja Estlink 3 kallal töö jätkuda. 
Oluline on muidugi investeerida 
ka salvestusse.

Räägime nüüd ka võimalikult 
samameelsete partneritega üle 
maailma, et oleks rohkem neid 
kohti, kust energiat osta.

Üks oluline dilemma on see, 
et Euroopa Liit on demokraatlik 
ühendus ja seetõttu on 
otsustusprotsessid hästi pikad, 
sest kõik liikmed on vaja saada 
nõusse. Samas nendes riikides, 
mis on meie konkurendid või 
vaenlased, otsustatakse sõna 
otseses mõttes üle öö. Trump eile 
midagi ütles, täna juba tehakse. 
Rääkimata Venemaast ja teistest 
diktaatorriikidest, kus saab ilma 
igasuguse detailplaneeringu, 
rahvaarutelu või keskkonnamõju 
hindamiseta kõike teha. Kuidas 
sellises ebavõrdses olukorras 
olla konkurentsivõimeline ja 
oma julgeolekut tagada?

Eks me oleme otsuste tegemise-
ga kiiremaks läinud. Siin oli ka CO-
VID hea õpetaja. Seesama taasrel-
vastumise plaan, mille Ursula von 
der Leyen äsja välja pakkus, tuli ka 
kiirendatud korras. Meil on tulemas 
kaitsevaldkonna valge raamat, kus 
me vaatame põhjalikumalt seda 
teemat, mida me saame teha, et 
oma kaitsevõimet parandada.

Aga praeguses 
julgeolekuolukorras tuli 
kiiremini reageerida?

Meie tegutseme vastavalt Eu-
roopa Liidu aluslepingutele, kus 
on otsustusprotsessid kirjas. Aga 
kindlasti me saame iseenda tugev-
damiseks, majandus- ja sõjaliseks 
julgeolekuks ning kriisideks val-
misolekuks teha palju rohkem, kui 

Sõltuvused teevad nõrgemaks ja 
Euroopa Liit vähendab neid igal rindel

 "Kindlasti me saame iseenda tugevdamiseks, majandus- 
ja sõjaliseks julgeolekuks teha palju rohkem, kui me oleme 
teinud. Nüüd ongi vaja, et liikmesriigid tuleksid kaasa," ütles 
Ave Schank-Lukas, kes juhib Euroopa Komisjoni Eesti esindust.
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Eesti tervitas 
taasrelvastumise plaani, millega 
loodetakse Euroopa kaitsesse 
panustada lisaks 800 miljardit 
eurot, et toetada Ukrainat ja 
võtta rohkem vastutust Euroopa 
julgeoleku eest. Peamiselt 
tähendab see eelarvereeglite 
lihtsustamist ja liikmesriikide 
võimalust, aga mitte siiski 
kohustust laenata. Peaminister 
Kristen Michal on juba öelnud, 
et Eesti saab sellega oma plaani 
ära teha ja tõsta kiiresti oma 
kaitsekulutusi 5 protsendi peale 
sisemajanduse kogutoodangust. 
Samal ajal võib näiteks 
Hispaania öelda, et ei pea seda 
vajalikuks. Kuidas see meie 
ühist kaitsevõimet siis tõstab? 

Von der Leyeni sõnum on ol-
nud, et me oleme kõik eesliini rii-
gid, terve Euroopa. Tänapäeval ei 
ole enam vahet, kui palju on va-
hemaa kilomeetrites.

Eks igal riigil on tegelikult või-
malus näha, miks on see plaan ka-
sulik. Hispaanial on ju sõjatööstus 
ja me peame sõjatööstust Euroo-
pas arendama. See on praegu üs-
na killustunud ja meil on vaja pa-
randada riikidevahelist koostööd. 
Arusaadavalt on see keeruline 
valdkond, sest on seotud salajase, 
tundliku infoga.

Loodame, et kõik tulevad pake-
tis väljapakutuga kaasa. Sauli Nii-
nistö, kellelt Ursula von der Leyen 
tellis valmisoleku kohta raporti, 
soovitas alustada nende riikidega, 
kes on sama meelt, et nemad hak-
kaksid kõigepealt omavahel infot 
vahetama. Ja kui teised näevad, 
et see asi töötab, saab järk-järgult 
laiemaks minna.

See, mis praegu on välja paku-
tud, on võimalus, mitte kohustus. 
Kaitsekulude eelarvereeglite alt 
vabastamine kaotab ära selle ette-
käände, et me ei saa kaitsekulutu-
si suurendada, sest Maastrichti kri-
teeriumid on ees. Samas ei saa neid 
ka kontrollimatult suurendada. Me 
peame ikkagi hoolitsema ka Euroo-
pa Liidu finantsstabiilsuse eest. Te-
gemist on ühisraha ja ühisturuga, 
siin on oluline hoida tasakaalu.

Komisjoni ettepanek tähendaks 
seda, et on võimalus kaitsekulusid 
suurendada 1,5 protsendi võrra.

Igal juhul Euroopa 
kaitsetööstuse ettevõtete 
aktsiad tõusid taasrelvastumise 
sõnumite peale hüppeliselt, 
sest võib eeldada, et regiooni 
riigid suurendavad järsult 
oma kaitsekulutusi. See peaks 
innustama ka kaitsetööstust 
arendama. Lüganuse vald 
on Eestis kavandatava 
kaitsetööstuspargi üks 
võimalik asukoht. Kas 
rohepöödega kaduvad 
töökohad võiksid Ida-Virumaal 
asenduda töökohtadega 
laskemoonatehases?  

Miks mitte, kui Eesti riik otsus-
tab siia tööstuspargi rajada. Üldi-
selt peab ütlema, et kaduvad töö-
kohad põlevkivisektoris asenduvad 
osaliselt kindlasti uute töökohta-
dega puhtas tööstuses. Sõltuvus-
te vähendamise teema juures on ju 
väga oluline Narva magnetitehas. 
Needsamad magnetid, mida Narva 
tehas toodab elektriautodele, on 
oluline lüli, et oma sõltuvusi tervi-
kuna Euroopas vähendada.

Kui magnetitehasele 
nurgakivi pandi, ütles 
Ursula von der Leyen 
videotervituses, et kogu 
Euroopa vaatab Narva poole.

Aga vaatabki. Sest magnetite-
has oli esimene projekt, mis sai 
heaks kiidetud õiglase ülemineku 
fondist terves Euroopas. Tehas on 
ka väga kiiresti valmis saanud.

Nüüd kõik ootavad, et ta 
läheks täisvõimsusel käima.

Jah. Magetitehas on täpselt 
see, mida me näha tahame ja mis 
oli õiglase ülemineku mõte. Mag-
netitehas on ikooniline projekt ja 
praeguses kontekstis oluline just 
Euroopa sõltuvuste vähendamise 
mõttes.

Mida te veel õiglase 
ülemineku fondist suureks 
õnnestumiseks peate? 

Eesti õiglase ülemineku fondi 
tervikuna. Esiteks juba seda, kui-
das fondi koostati − kaasamine oli 
Eestil väga hästi tehtud. Me tõesti 
nägime, et kohalike huvirühmade 
arvamusega arvestati. 

Narva kerkinud magnetitehas on ikooniline projekt ja oluline just Euroopa sõltuvuste vähendamiseks, tõdes Ave Sc-

hank-Lukas.
MATTI KÄMÄRÄ

Teiseks on ta väga edukalt käi-
ma läinud. Võib-olla see Eestis ala-
ti nii ei tundu, aga kui ma võrdlen 
teiste riikide näitajatega, siis see 
on nii. Kindlasti on kaasa aidanud 
ka paindlikkus, millega meetmeid 
muudeti, et teha nad atraktiivse-
maks ja lihtsustada taotlemist. Ko-
he on tulemused näha olnud.

Sellest vallast on hea näide 
loodusspaa, mis praegu Peipsi 
äärde Uuskülla kerkib. Algul 
ju fondist turismi ei toetatud.

Just, aga turism pandi sisse ja 
kava muutmine õigustas end. Sest 
eesmärk on ju ettevõtluskeskkon-
na mitmekesistamine ja elukesk-
konna parandamine. Loomulikult 
turism on ettevõtlus ja hotellikohti 
on loodetavasti üha rohkem vaja.

Üks märgiline 
ettevõtmine on veel 
Sillamäele tekstiilijäätmetest 
ehitusmaterjalide tootmise 
rajamine, mis sai õiglase 
ülemineku fondist kokku 
39 miljonit eurot toetust.  

Jah, see on täpselt selline ring-
majanduse projekt, mida võiks 
rohkem üle Eesti teha. Just ressur-
si taaskasutus on suuresti ära ka-
sutamata valdkond Eestis. Eesti on 
selle poolest Euroopas suhteliselt 
allotsas. Kui vaadata majapidamis-
jäätmete taaskasutust, siis umbes 
30 protsenti läheb taaskasutusse. 
Euroopa Liidu keskmine on um-
bes 50 protsenti.

Ja teine kehv näitaja on ressur-
si tootlikkus, kui palju loob ühe ki-
logrammi kohta rahalist väärtust 

iga ressursiühik, mida kasutusse 
võetakse. Eestis on see isegi lan-
genud: kui muidu oli 1 kilogramm 
1 euro, siis nüüd on juba natukene 
alla euro. Euroopa Liidu keskmine 
on üle 2 euro.

Me ikkagi ei väärinda oma res-
sursse nii palju, kui võiks. See on 
üks roheleppe eesmärke, et me 
väärindaksime oma ressursse pa-
remini ja sellest oleks kasu ka ko-
halikele inimestele. 

Euroopa Komisjoni Eesti 
esindus korraldab 9. mail Narvas 
taas Euroopa päeva kontserdi. 
Mida teha, et rohkem narvalasi 
tuleks Raekoja platsile, mitte 
ei läheks jõe äärde, kus näeb 
Venemaa võidupüha kontserti 
Ivangorodis? Et narvalaste 
mentaalne ja emotsionaalne 
lähedus Euroopaga oleks 
tugevam kui naaberriigiga?

Sõnum on see, et me tähistame 
rahu − Euroopa Liit on rahuprojekt. 
Miks 9. mai? Sest sel päeval käis tol-
lane Prantsuse välisminister Robert 
Schuman välja idee: selleks, et Eu-
roopas rahu hoida, me võiksime ol-
la omavahel paremini ühendatud. 
Sealt Euroopa Liit alguse sai.

Me tähistame neid väärtusi, mis 
meid Euroopas kokku on toonud: 
solidaarsust, sõnavabadust, liiku-
misvabadust. Ja Euroopa algab 
Narvast. Kus siis veel seda tähista-
da kui mitte seal? 

Ja me vaatame tulevikku, mitte 
niivõrd minevikku. Nüüd me pea-
me töötama selle nimel, et rahu 
Euroopas püsima jääks.

Ka tänavu tähistab 
Ida-Virumaa 9. mail 
Euroopa päeva suure 
tasuta kontserdiga Narva 
Raekoja platsil, kuhu on 
oodatud kõik huvilised nii 
maakonnast kui üle Eesti.

Kui eelmisel aastal rõõ-
mustasid ligi 3000 kontser-
dikülastajat kohalike noor-
tekollektiivide kõrval Alika, 
Uku Suviste ja Smilers, siis 
tänavu on Narva oodata igas 
eas publiku suuri lemmi-
kuid Anne Veskit ja Nublut. 
Koolinoorte kollektiividest 
on esindatud Narva noorte 
rokkbänd Pale Alison, Koht-
la-Järve gümnaasiumi Klave-
ritrio ja Narva eesti gümnaa-
siumi noortebänd.

Nagu eelmiselgi aastal, 
saab Euroopa päeva puhul 
juba hommikust alates Nar-
vas mängida koolinoortele 
mõeldud Euroopa-teemalist 
orienteerumismängu, mil-
le peaauhind on 2000 eu-
ro väärtuses kinkekaart eks-
kursiooniks klassi vabalt va-
litud sihtkohta kas Eestis või 
välismaal.

Kontserdi eel on TÜ Nar-
va kolledži keeltekohvikus 
võimalus Eestis resideeriva-
te saatkondade ja välisesin-
duste juhendamisel tutvu-
da erinevate keelte ja kul-
tuuridega. Euroopa üks tu-
gevus on siinne keelte ja kul-
tuuride rikkus, mille tundmi-
ne aitab teineteist paremi-
ni mõista ning kõikjal Eu-
roopas end koduselt tunda. 
Kontserdi eel ja ajal on Rae-
koja platsil avatud ka kohvi-
kute ala tänavatoiduga ning 
mitu põnevat infotelki.

Euroopa päeva tähista-
takse kõikjal Euroopa Lii-
dus. Just 9. mail 1950. aas-
tal pidas Prantsusmaa tolle-
aegne välisminister Robert 
Schuman kõne, milles tegi 
ettepaneku Euroopa söe- ja 
terasetootmise ühendami-
seks, et vältida edasisi sõdu 
Euroopas. Euroopa Liit loodi 
rahu kaitseks ning just seda 
− rahu, ühtsust ja solidaar-
sust − Euroopa päeval ühes-
koos tähistamegi.

9. mail tuleb 
Narvas taas 
Euroopa 
päeva suur 
kontsert

Narva Raekoja platsil toimu-
va kontserdi üks peaesineja on 

Nublu. 
ERIK GAMZEJEV


